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رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس ابتدای هفته جاری مدعی 
شــد که ایران روزانه یک میلیون و 200 هزار بشکه نفت صادر 
می کند. این ادعا در حالی مطرح شد که اخیراً چین، بزرگ ترین 
مشتری نفتی کشور، دو بیانیه علیه ایران منتشر کرد و از سوی 
دیگر هم مرکز پژوهش های مجلس گزارش داد که تنها ۵۶ درصد 
از درآمدهای نفتی محقق شد. حال فروش 1.2 میلیون بشکه نفت 

در روز واقعیت دارد یا خیالی بیش نیست؟
به گزارش تجارت نیوز، حمیدرضا حاجی بابایی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس، روز شــنبه در گفتگویی، اعلام کرد: کشور در ماه گذشته یک میلیون 
و 200 هزار بشــکه نفت در روز فروخته است. رقمی که بیشترین میزان فروش 
پس از سال 97 و آغاز تحریم های جدید آمریکا علیه ایران به حساب می آید.این 
ادعا در حالی مطرح شد که اخیراً چین، به عنوان بزرگ ترین مشتری نفتی ایران، 
 با شش کشور حوزه خلیج فارس به توافقات جدیدی رسید و علیه ایران دو بیانیه 
منتشر کرد. از ســوی دیگر، با اعلام مرکز پژوهش های مجلس، در شش ماه 
ابتدایی امســال فقط ۵۶ درصد درآمدهای نفتی محقق شده است. در حالی که 
قیمت طلای سیاه در بازارهای جهانی بسیار بالاتر از سطح سناریوهای بودجه 

)حداکثر 70 دلار( بوده است.
 همچنین میزان صادرات از یک میلیون و 400 هزار بشکه پیش بینی شده در 
بودجه فاصله زیادی داشته است. با این حساب مشخص نیست ادعای فروش یک 
میلیون و 200 هزار بشکه نفت بر چه اساس مطرح می شود.ضمن آنکه با توجه به 
تحریم های ثانویه ایران در زمنیه فروش این محصول و حضور پررنگ تر روسیه 
در بازارهای آسیا با اجرای سیاست تعیین سقف قیمت نفت، تردید در رقم فروش 

مطرح شده را بیشتر می کند.

روسیه نفت خود را زیر سقف قیمت فروخت
با اجرای سیاست تعیین سقف قیمت برای فروش نفت روسیه و از دست رفتن 
بازار اروپا، حضور پررنگ تر این کشــور در بازارهای آسیا پیش بینی می شد. حتی 
برخی کارشناسان ارائه تخفیف های بیش از گذشته را برای حفظ بازار ضروری 
دانستند.چندی نگذشت که وبسایت تانکر ترکرز که حرکت کشتی ها در آب های 
آزاد را رصد می کند طی گزارشــی از معامله نفت اورال روسیه به قیمت ۵۳ دلار 

یعنی هفت دلار زیر سقف تعیین شده اتحادیه اروپا خبر داد.با تحرکات روسیه در بازار 
انرژی، عرصه رقابت را برای فروش نفت ایران تنگ تر می کند. چراکه وادار به ارائه 
تخفیف  های بیش از روسیه برای عرضه نفت می شود.بنابراین تنها سناریو محتمل 
برای عرضه نفت ایران ارزان فروشی در بازارهای غیررسمی است که گزارش مرکز 
پژوهش ها مبنی  بر تحقق تنها ۵۶ درصد از درآمدهای نفتی چنین سناریویی را 
محتمل تر می کند.با توجه به محدودیت بازار انرژی ایران، در حال حاضر تنها بستر 

برای انجام معاملات ایران، چین است. این کشور از طریق مینی ریفاینر ها اقدام به 
خرید می کند. مینی ریفاینر ها با بازارهای رسمی ارتباطی ندارند و منع معاملاتی با 

کشورهای تحت تحریم  شاملشان نمی شود.
چین ایران را دور زد

حال با فرض آنکه در ماه گذشته یک میلیون و 200 هزار بشکه نفت فروخته 
شده است، موضوع تامل برانگیز آن است که درآمد حاصل از آن وصول می شود؟

با نگاهی به وضعیت اقتصادی کشــور، تورم و هزینه ها به نظر می رسد درآمد 
حاصل از فروش این محصول وصول نمی شود. هرچند گمانه   هایی از تهاتر برای 
تامین مالی وجود دارد. اما آخرین مصداق از پیگیری این سیاســت نتیجه ای جز 
ناکامی به بار نیاورد.تابستان سال گذشته وعده ساخت سالانه یک میلیون واحد 
مسکن داده شــد. در همین راستا شرکت بازار تهاتر ایرانیان از انعقاد تفاهم نامه 
دوجانبه ای میان شورای روابط ایران و چین حکایت کرد.قرار بر آن شد کمپانی های 
چینی در قبال دریافت نفت، اقدامات اجرایی و خدمات مهندسی در حوزه مسکن 
را انجام دهند. اما باگذشت ۱0 ماه از فعالیت دولت سیزدهم، هیچ تحرکی در این 
زمینه رخ نداد و عملا پرونده این ماجرا به بایگانی سپرده شد.با این حساب بازگشت 
درآمدها از طریق تهاتر نمی تواند چندان قابل تکیه باشد. مانند حساب باز کردن 
روی شراکت با چین!به تازگی شاهد ائتلاف چین و عربستان علیه ایران هستیم. 
شی جین پینگ، رئیس جمهوری چین، در نشستی با سران عربستان خواهان عدم 
دخالت ایران در امور داخلی کشورهای همسایه و همکاری ایران با با آژانس انرژی 
اتمی و محترم شمردن »رژیم عدم اشاعه« سلاح های هسته ای؛ شد.بر اساس این 
گزارش، فروش یک میلیون و 200 هزار بشکه نفت با توجه به موانعی از جمله 
محدودیت بازار، حضور روسیه و هزینه  های بالای صادرات نمی تواند منطقی باشد. 

کمااینکه گزارش مرکز پژوهش ها نیز این موضوع را تایید می کند.

رویداد امروز

فروش مرغ زیر نرخ مصوبصادرات 1/2میلیون بشکه نفت؛ واقعیت یا خیال؟
معاون بازرگانــی میادین میوه و تره بار گفت: هم اکنون مــرغ با قیمت ۵2 هزار و 
۷00تومان در میادین میوه و تره بار عرضه می شود که حدود 1۶ درصد از نرخ مصوب 

کمتر است.
به گزارش اقتصادنیوز، اعرابی افزود: روز یکشنبه )20 آذرماه(، قیمت عمده مرغ در میدان بهمن تهران حدود 
۵0 هزار تومان برای هر کیلوگرم است که نسبت به روز گذشته تغییر نداشته است.وی گفت: مرغ در این 
میدان بصورت خرده فروشی هم حدود ۵۳ هزار تومان عرضه می شود.معاون بازرگانی میادین میوه و تره بار 
افزود: نرخ مرغ برای عرضه در میادین میوه و تره بار ۵2 هزار و 700 تومان تعیین شده که حدود ۱۶ درصد 
کمتر از نرخ مصوب )۶۳ هزار تومان( است و این فرصت خوبی برای خرید و ذخیره سازی است.از سوی 
دیگر مدیرکل نظارت بر کالای اساسی وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه تولید مرغ در سطح کشور در 
وضعیت مطلوبی است گفت: هم اکنون تولید مرغ بصورت روزانه حدود ۸00 تن بیش از نیاز بازار است که 
باعث پیشی گرفتن عرضه از تقاضا شده است.امرالهی گفت: مرغ در سطح خرده فروشی در کشور حدود 
۵7 هزار تومان برای هر کیلوگرم بر مشتریان عرضه می شود.مدیرکل نظارت بر کالای اساسی وزارت جهاد 
کشاورزی، ورود تشکل های صنعت طیور برای جمع آوری مرغ مازاد نیاز بازار و حذف عوارض صادرات مرغ 

را از جمله راهکار های لازم برای جلوگیری از زیان تولیدکننده های مرغ برشمرد.

صنعت جدید »حرف درمانی«
ادامه از صفحه یک

پنجم اردیبهشت ماه سال ۱۳۸9 بود که دولت برای رفع مشکلات سد راه تولید ازجمله مشکل سرمایه در 
گردش، به پیشنهاد رئیس جمهور وقت و به استناد اصل ۱27 قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران ستاد 
تسهیل امور و پشتیبانی از واحدهای تولیدی شهرک های صنعتی« را به ریاست وزیر صنایع و معادن به عنوان 

نماینده ویژه رئیس جمهور در امور اجرایی، تشکیل داد.
قرار بود این ستاد همان گونه که از نامش برمی آید تمام قد از رونق تولید حمایت کرده و موانع را از سر راه 
تولیدکنندگان بردارد، اما با تمام این حرف ها این ستاد به اذعان تولیدگران به دلیل مسائلی همچون نبود 
ضمانت اجرایی مصوبات و یا سنگ اندازی بدنه یک دستگاه اجرایی بر سر اجرای آن، آن طور که باید موفق 
نبود.اردیبهشت ماه سال ۱400 نیز به دنبال تلاش های ستاد تسهیل موانع؛ معاون وقت هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری خراسان رضوی در نشست کارگروه ستاد تسهیل از راه اندازی سامانه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید خبر داد تا از این تاریخ و از طریق این سامانه مشکلات واحدهای تولید و سرمایه گذاری بررسی 
شود.مرتضی اشرفی این سامانه را به منظور جلوگیری از بلاتکلیفی و سردرگمی متقاضیان و مرکز شبانه روزی 
فوریت های بررسی مشکلات واحدهای تولیدی و طرح های سرمایه گذاری خراسان رضوی اعلام کرد.البته 
تلاش های دولت برای رفع مشــکلات به همین جا ختم نشد بلکه راه اندازی طرح »یک شنبه های مانع 
زدایی« یکی دیگر از ابتکارات دولتمردان در استانداری خراسان رضوی بود که استاندار وقت هر یک شنبه با 
بازدید از کارخانه ها به طور مستقیم در جریان مشکلات آن ها قرار می گرفت.البته همه این بازرسی ها در حالی 
بود که شرکت شهرک های صنعتی خراسان رضوی نیز به طور مستقل نسبت به برگزاری نشست کمیته 
تسهیل و رفع موانع تولید در این حوزه مشکلات واحدهای تولیدی را رصد می کرد.باوجوداینکه در خراسان 
رضوی شاهد فعالیت ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در معاونت اقتصادی استانداری و راه اندازی سامانه ای 
با همین عنوان بودیم اما دولتمردان در این استان به این ستادها اکتفا نکردند و کلینیک صنعت را نیز برای 
عارضه یابی و درمان زخم های صنعتگران به راه انداختند.سال 99 کلینیک صنعت با همراهی تشکل های 
بخش خصوصی، بسیج برای عارضه یابی واحدها و کمک به مشکلات تولیدکنندگان، تعداد واحدهای 
تولیدی راکد در این استان وارد عرصه شد و به جمع نهادهای موازی موانع زدایی و موانع یابی پیوست.
کلینیک صنعت در حالی ایجاد و با محوریت شهرک های صنعتی راه اندازی شد که این شرکت کارگروهی 
را تحت عنوان نشست کمیته تسهیل و رفع موانع تولید قبل از این نام گذاری در اختیار داشت و مشکلات 
واحدهای تولیدی را رصد می کرد.البته علی رسولیان معاون وقت استاندار خراسان رضوی در همان زمان بر 
اجتناب از موازی سازی و انسجام اقدامات برای عارضه یابی و کمک به احیای واحدهای تولیدی راکد اعتراف 
و تأکید کرد: بهتر است محوریت مدیریت کلینیک صنعت با شرکت شهرک های صنعتی خراسان رضوی 
باشد زیرا مدیریت این کلینیک توسط سازمان صنایع کوچک در ساختار وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نهادینه شده است و این سازمان و شرکت های تابعه آن اعتبارات ویژه ای در این خصوص دارند.در همین 
رابطه کلینیک حل مشکلات صنعتی که با حجم انبوهی از درد و رنج های تولیدکنندگان در عرصه صنعت 
همراه بود پای دستگاه قضا را هم برای درمان مشکلات به این حوزه باز کرد تا رفع مشکلات صنعتگران 
سرعت بیشتری پیدا کند.حال این پرسش در بسیاری اذهان مردم بی پاسخ مانده است که مشکل واقعی 
چیست و کجاست؟سال گذشته استاندار خراسان رضوی مهم ترین مشکل این استان را نداشتن راهبرد 
عملیاتی و برنامه ای برای رسیدن به یک هدف مشخص در حوزه اقتصادی عنوان کرد.یعقوب علی نظری 
در نشست شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی خراسان رضوی در مشهد اعتراف کرد: » راهبرد این 
استان در بخش های مختلف اقتصادی اعم از انرژی، صنعت، معدن، کشاورزی، تأمین مالی، تجارت و سایر 
بخش ها مشخص نیست و عدم هدف گذاری عملیاتی به شکل معین، ضعف این استان است.وی ادامه داد: 
مشکل دیگر خراسان رضوی نبود مرکزیتی است که جریان اقتصادی و فعالیت های گسترده در این بخش 
را رصد کند و درواقع این استان فاقد نقطه هماهنگی برای جریانات اقتصادی و مرکزی برای پشتیبانی از این 
فعالیت ها است.نقد استاندار خراسان رضوی بر نبود مرکز هماهنگی و مدیریت برای موانع زدایی موجب شد 
بنا بر ابتکار وی »قرارگاه مرکزی پشتیبانی و حمایت از فعالیت های اقتصادی« راه اندازی شود تا با راه اندازی 
این قرارگاه به طور قاطع برای حل مشکلات صنعتگران چاره اندیشی شود و جریان اقتصادی استان مدیریت 
گردد.اگرچه در همان زمان نقدهای بسیاری بر این موضوع وارد بود و این سؤال مطرح بود که راه اندازی 
»قرارگاه حمایت از فعالیت های اقتصادی« با »ستاد حمایت از صنعت« چیست اما استاندار خراسان رضوی به 
مخالفان توضیح داد که : »قرارگاه به طور کامل وارد فاز عملیاتی شده و هدایت، رصد و حمایت لحظه به لحظه 
دارد، ازآنجاکه در جنگ اقتصادی قرار داریم، به کار بردن واژه قرارگاه می تواند جریان اقتصادی را مدیریت 
کند«.بنا بر نظر استاندار خراسان رضوی مقر شد تا در قرارگاه مرکزی پشتیبانی و حمایت از فعالیت های 
اقتصادی، هفت قرارگاه دیگر با مدیریت مسئولان سازمان های مختلف دولتی در بخش های صنعت، معدن، 
تجارت، اشتغال، کشاورزی، گردشگری، تأمین مالی ایجاد  شود و مسئولان دولتی و فعالان بخش خصوصی 
با عضویت در این قرارگاه مشکلات را حل و کارخانه های راکد را به چرخه فعالیت بازگردانند.نگاهی گذرا به 
وضعیت تولیدکنندگان و صنایع استان که تنها با یک سوم و یا نیمی از ظرفیت تولید مشغول فعالیت هستند 
و کمبود مواد اولیه و نبود بازارهای صادراتی و البته نقدینگی هم چنان آن ها را می آزارد خود گواه التیام نیافتن 
زخم های کهنه صنعتگران در کلینیک ها و قرارگاه های ایجادشده است.به نظر می رسد توفیق دولتمردان 
در»صنعت حرف درمانی« بیش از رفع مشکلات صنعتگران بوده است زیرا هنوز افزون بر 2۵0 واحد صنعتی 

و هم چنین نیمی از معادن خراسان رضوی در رکود به سر می برند!

اخبار کوتاه 

با وجود اینکه چند ماه از مهلت قانونی دستگاه ها 
برای اتصال به حساب واحد خزانه گذشته است و 
شرکت های زیرمجموعه وزارت نفت و دانشگاه های 
علوم پزشــکی نیز هنوز به این حســاب متصل 
نشــده اند، اما نهادهای نظارتی تاکنون اقدامی در 

جهت برخورد با تخلفات آن ها انجام نداده اند.
به گزارش تجارت نیوز، اوایل خردادماه امسال، حسن شجاعی، 
رئیس کمیســیون اصل نود مجلس اعلام کرد که گزارش ها 
نشان می دهد با وجود هشدارها و مکاتبات مستقیم و غیرمستقیم 
کمیســیون اصل نود، همچنان برخی از شرکت های نفت و 
دانشگاه های علوم پزشکی از حساب های فرعی در نزد بانک های 

تجاری استفاده می کنند و به حساب خزانه متصل نشده اند.
در ادامه نیز هشــدار داد که شــرکت های مذکور در فرصت 
باقی مانده به وظایف قانونی خود عمل کنند. در صورت کوتاهی 
یا اجرا نکردن قانون، کمیســیون اصل نــود برخورد جدی با 
متخلفان خواهد داشــت؛ اما حالا شش ماه از آن زمان گذشته 
است و همچنان شرکت های تابعه وزارت نفت و دانشگاه های 
علوم پزشکی به حساب واحد خزانه متصل نشده اند. همچنین 
مجلس و نهادهای نظارتی نیز تاکنون اقدام قاطع و مناسبی در 

این زمینه انجام نداده اند.
داستان تکراری یک بند قانونی

در تبصره 7 قانون بودجه سال های ۱۳9۸ تا ۱40۱ عنوان شده 
است که: »کلیه دســتگاه های اجرایی موضوع ماده )۵( قانون 
مدیریت خدمات کشوری و ماده )29( قانون برنامه ششم توسعه 
از جمله دستگاه ها و شرکت های مستلزم ذکر یا تصریح نام مانند 

شــرکت های اصلی و تابعه وزارت نفت و سازمان گسترش و 
نوسازی صنایع ایران )ایدرو( و سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( مکلفند کلیه حساب های ریالي خود 
)درآمدی و هزینه ای( را صرفاً از طریق خزانه داری کل کشور و 
نزد بانک مرکزی افتتاح کنند. دستگاه های یاد شده موظفند کلیه 
دریافت ها و پرداخت هاي خود را فقط از طریق حساب های افتتاح 
شده نزد بانک مرکزي انجام دهند. نگهداری هرگونه حساب 
توسط دستگاه های مذکور در بانکي غیر از بانک مرکزي در حکم 
تصرف غیرقانونی در اموال عمومی است.«پیشینه این قانون نیز 
به اصل ۵۳ قانون اساسی در مرتبه اول و بعد بند »ب« ماده ۱7 
قانون برنامه ششم توسعه برمی گردد که دولت ها و دستگاه های 
دولتــی را به تمرکز حســاب ها در بانک مرکــزی و زیر نظر 
خزانه داری کل مکلف می کند؛ بنابراین با توجه به قدیمی بودن 
این قوانین به وضوح مشخص است که دولت های متعدد در طی 
این سال ها، در اجرای این اصل مهم قانونی، بی توجهی کرده اند.

هم اکنون بخشی از حساب ها در دستگاه های مختلف به حساب 
واحد خزانه متصل شــده اند؛ اما بر اساس گزارش تفریغ بودجه 
دیوان محاسبات، هنوز ۳۵۸ دستگاه اجرایی از جمله شرکت های 
زیرمجموعه وزارت نفت و دانشگاه های علوم پزشکی که از قضا 

گردش مالی قابل توجهی نیز دارند، به خزانه متصل نشده اند.
 شفافیت عملکرد مالی دستگاه ها

 با حساب واحد خزانه
در همین زمینه، احسان خاندوزی وزیر اقتصاد در اواخر مهرماه 
اعلام کرد که برای حل مســاله تخلف برخی شــرکت های 
زیرمجموعه وزارت نفت و دانشگاه  های علوم پزشکی مصوبه ای 

را از هیات دولت گرفتیم برای اینکه همه دستگاه ها موظف به 
تمکین در این زمینه باشــند؛ اما خبرها حاکی از این است این 
مصوبه نیز تاکنون نتوانسته جلوی خودسری و بی قانونی این 
دســتگاه ها را بگیرد.اهمیت حســاب واحد خزانه به این دلیل 
است که باعث شفافیت در منابع درآمدی و هزینه ای دستگاه ها 
می شود و همین شفافیت نیز باعث جلوگیری از فساد و مصارف 
بیهوده و بی اولویت این دستگاه ها می شود. علاوه بر این با تمرکز 
حساب های دولت و اشراف دولت بر آن ها، بودجه ریزی بر مبنای 
عملکرد که یک نیاز اساسی برای کشور است و سال ها در صف 

واقعیت پیدا کردن مانده، فرصت بروز و ظهور پیدا می کند.
بسیاری از کارشناســان نیز بر اهمیت و اثرات مثبت اجرای 
این قانون تاکید می کنند. حســن موســوی فرد، کارشــناس 
سیاســت گذاری اقتصادی در این باره گفته است: حساب واحد 
خزانه، اصلاح مهمی در انضباط بخشی به بودجه است که در پی 
آن، منابع و مصارف بودجه شفاف می شود. با این حساب اگر همه 
دستگاه ها درآمد یا مصارفی داشته باشند آن را از خزانه داری کل 
کشور عبور می دهند و مشخص می شود که در هر دستگاه ها چه 

میزان پول آمده و در کجا هزینه شده است.
 نقش نهادهای نظارتی 

در اصلاح ساختار فعلی حساب های دولت
مساله مهم اینجاست که در حال حاضر برخی از این دستگاه ها 
از نبود شــفافیت منتفع می شوند و حساب واحد خزانه به مثابه 
ذره بینی بر عملکرد آن هاست. طبیعتاً دستگاه هایی با حقوق های 
نجومی، خارج از عرف و قانون و بالاتر از سطح حقوق کارکنان 
بقیه دستگاه ها، حاضر نیستند تن به شفافیت و ایجاد محدودیت 

برای خود بدهند.بنابراین نقش نهادهای نظارتی در اینجا پررنگ 
است و باید به وظیفه خود عمل کرده و با دستگاه های متخلف 
با قاطعیت برخورد کنند. در حال حاضر سه نهاد ناظر در کشور 
یعنی سازمان حسابرسی در دولت، دیوان محاسبات در مجلس 
و ســازمان بازرسی کل کشور در قوه قضائیه، وظیفه نظارت و 

رسیدگی به تخلفات دستگاه ها را بر عهده دارند.
با توجه به اینکه بخش زیادی از دستگاه ها به حساب واحد خزانه 
متصل شده اند و تنها دستگاه های محدودی قصد بی  قانونی دارند 
و خود را بالاتر از قانون می دانند و نیز با توجه به اینکه دستگاه های 
متخلف از نظر ریالی سهم بیشتری از گردش مالی دولت را به 
خود اختصاص داده اند، لذا ورود هرچه ســریع تر دستگاه های 
نظارتی به موضوع ضروری است تا اقدام دولت در اجرای حساب 

واحد خزانه به نتیجه برسد و کشور از مزایای آن بهره مند شود.
رفع نیازهای مالی دولت با اجرای کامل حساب 

واحد خزانه
اجرای حساب واحد خزانه باعث می شود دولت نیازی به تنخواه 
گردان بانک مرکزی نداشته باشــد؛ چراکه دستگاه ها همواره 
مقداری بودجه رســوب کرده در حساب های بانکی خود دارند 
که در صورت انباشــت آن در حساب واحد خزانه، این اعداد در 
مجموع مقدار قابل توجهی خواهند شــد. در این شرایط دولت 
از مقدار دقیق این بودجه ها اطــلاع حاصل کرده و از آن ها در 
شرایط ضروری و برای اجرای پروژه های اولویت دار برای رفع نیاز 
خود دستگاه ها استفاده خواهد کرد.چنانکه تاکنون نیز این روش 
به کمک دولت آمده و به گفته محسن برزوزاده، مدیرکل خزانه 
وزارت امور اقتصادی و دارایی، با تجمیع حساب ها در حساب واحد 

خزانه و انضباط مالی توانستیم از تنخواه گردان بانک مرکزی به 
جز در موارد بسیار جزئی و ضروری، استفاده نکنیم که این کار 
انضباط مالی، استقراض نکردن از بانک مرکزی و کاهش تورم 

را به دنبال دارد.
توجیه دستگاه های متخلف قابل قبول نیست

البته این نکته را نیز باید در نظر داشت که در صورت تجمیع 
حساب ها در حساب واحد خزانه، بانک ها از منابعی که پیش از این 
از طریق حساب های دستگاه ها در اختیار آن ها قرار می گرفت، 
بی نصیب خواهند شد و نمی توانند خلق پول انجام دهند. همچنین 
دستگاه های صاحب این حساب ها نیز از سودهای کلان حاصل 
از ســپرده گذاری در بانک ها، بی بهره خواهند ماند؛ لذا از این دو 
ناحیه مقاومت هایی در اجرای قانون به وجود آمده اســت. این 
مساله نیز نیازمند هوشیاری مجلس و دستگاه های نظارتی است؛ 
چراکه ذینفعان به خاطر تعارض منافع ممکن اســت در جهت 
اقناع آن ها دست به توجیهاتی بزنند.چنانکه بهروز محبی، عضو 
کمیسیون برنامه وبودجه مجلس، در مورد شرکت های متخلف 
از اجرای حســاب واحد خزانه گفت: نماینده این شرکت ها در 
کمیسیون برنامه و بودجه مطالب خود را مطرح و اذعان کردند 

که حساب هایشان در بانک ها برای خود آن ها سودآوری دارد.
بنابراین، این پراکندگی حساب دستگاه های دولتی، مانع شفافیت 
است و این نبود شفافیت نیز تاکنون منشأ مفاسد، تورم و ضرر 
و زیان های زیادی بوده  اســت؛ بنابراین انتظار بر این است که 
مجلس و نهادهای نظارتی با جدیت و قاطعیت اجرای قانون که 
منفعت آن به همه مردم و پیشرفت کشور می رسد را پیگیری 

کند.

خودسری دستگاه ها در اتصال به حساب واحد خزانه
 چرا نهادهای نظارتی ورود نمی کنند؟

معاون بــرق و انرژی وزیــر نیرو از 
روابط عمومی شرکت برق منطقه ای 
خوزستان به دلیل اطلاع رسانی و جلب 
کاهش چشمگیر  در  مردم  مشارکت 
مصرف انرژی و گذر موفق از دوره اوج 

مصرف 1۴01 تقدیر کرد.
در تقدیرنامه اهدایی همایون حایری معاون وزیر 
نیرو به سید حجت اله موسوی مدیر دفتر روابط 
عمومی این شرکت آمده است:صنعت برق ایران 
در سایه تلاش خالصانه، پشتکار و همت کارکنان 

متعهد و دلســوز خود دستاوردهای ارزشــمندی را داشته و هر برگ از صفحه 
پرافتخار آن تصویرگر تلاش های جهادگونه نیروهایی است که برای سربلندی 
ایران عزیز تلاش می کنند.در این بین اطلاع رسانی مجموعه صنعت برق در گذر 
موفق از دوره اوج مصرف ۱40۱ در اقناع افکار عمومی و جلب مشارکت مردم 
و کاهش چشمگیر مصرف انرژی در بخش خانگی، نقش تاثیرگذار در دستیابی 

به موفقیت های صنعت برق در اولین سال دولت 
مردمی داشته است.ضمن قدردانی از تلاش های 
شما و همکاران روابط عمومی، امید است که در 
پرتو عنایات حضرت باریتعالی همواره موفق و 

موید باشید.
گفتنی اســت ایــن لوح تقدیــر در همایش 
هم اندیشی مدیران روابط عمومی صنعت برق 
کشور که در مشــهد مقدس در حال برگزاری 
است به سید حجت اله موسوی مدیر دفتر روابط 
عمومی اهدا شد.بر اســاس این گزارش روابط 
عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان با اطلاع رسانی دقیق و سریع از وضعیت 
شــبکه برق و دعوت مردم به کاهش مصرف، تعامل با رسانه ها، تهیه فیلم و 
موشــن گرافی، تهیه و توزیع بروشور مدیریت مصرف برق در بخش خانگی و 
اطلاع رسانی از طریق بیلبوردهای سطح شهر نقش موثری در کاهش مصرف 

برق شبکه خوزستان و گذر از پیک مصرف داشته است.

مدیر امور بهره  برداری ناحیه جنوب 
شــرکت برق منطقه ای خوزستان از 
بهینه سازی تجهیزات سرخط با سطح 
ولتاژ 2۳0 کیلوولت پست برق اصلی 
آبادان و کاهش گداختگی و خاموشی 

ناخواسته خبر داد.
رضا جعفری بیان کرد: عملیات بهینه سازی 
تجهیزات سرخط پست اصلی آبادان با سطح 
ولتاژ 2۳0 کیلوولت به مدت ۸ روز کاری بدون 
اعمال خاموشی به مشترکین با یک برنامه ریزی 

دقیق با موفقیت انجام و مورد بهره برداری قرار گرفت.
وی افزود: تعویض یک عدد سکسیونر 2۳0 کیلوولت و باندل نمودن ۳ رشته 
باسبارهای ســیمی و ۳ رشته جمپر آویز اتصالی از گنتری به تجهیزات خط، 
اصلاح، مرمت و بازسازی جمپرهای رابط و اتصالات کنکتورها به تجهیزات، 
نصب تابلوی مرکزی فرمان از محل جهت کلیدهای ایزولاتور سرخط، دمونتاژ 

کلید سرخط فرسوده و قدیمی و اصلاح مدارات 
فرامین و کنترلی بی  خط 2۳0 کیلوولت اقداماتی 
است که برای این بهینه سازی انجام شده است.

مدیر امور بهره برداری ناحیه جنوب شــرکت 
برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه باسبارهای 
2۳0 کیلوولت ورودی به ترانس دوم با تعویض 
یک عدد سکســیونر مورد بازسازی و رفع ایراد 
قرار گرفته، تصریح کرد: اقدامات انجام شــده 
خصوصا باندل نمودن اتصالات و تقویت آنها، 
تاثیربسزایی در کاهش گداختگی و خاموشی 
ناخواسته، پایداری و تقویت شبکه و همچنین آمادگی جهت گذر موفق از پیک 

تابستان ۱402 خواهد شد.
گفتنی است، امور بهره برداری ناحیه جنوب یکی از نواحی ۱0 گانه معاونت 
بهره برداری شرکت برق منطقه ای خوزستان شامل شهرهای آبادان، خرمشهر، 

شادگان، اروند، چوئبده، مینوشهر، دارخوین و شلمچه است.

 تقدیر معاون وزیر نیرو 
از روابط عمومی برق منطقه ای خوزستان

 بهینه سازی تجهیزات سرخط پست برق اصلی آبادان
 بدون اعمال خاموشی

با بالاترین ضریب ایمنی صورت گرفت؛
 انجام موفقیت آمیز تعمیرات سالانه خط تولید 

شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری
اصفهان_راعی: تعمیرات سالانه خط تولید 
شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری از 
تاریخ 2۳ آبان تا ۵ آذرماه به مدت 12 روز با 

موفقیت انجام شد.
محمدعلی فتاحی، رئیس واحد نگهداری و تعمیرات 
شــرکت ورق خودرو چهارمحــال و بختیاری، ضمن 
اعــلام این خبر گفت: در این کار تعمیراتی بزرگ ۵۱0 
فعالیت تعمیراتی طبق برنامه ریزی انجام شده به صورت 

یک مرحله ای و در قالب ۱0 هزار و ۱20 نفرساعت بدون هیچ  گونه حادثه ایمنی انجام شد.
به گفته وی مهم ترین اقدامات انجام شــده در این تعمیرات ســالانه عبارت اند از: راه اندازی 
شست وشوی اتوماتیک غلتک های اســکین پاس، تعویض ۵۵ عدد رادیانت تیوپ های کوره 
آنیلینگ، تعمیر و سرویس ۱20 عدد مشعل کوره آنیلینگ، تعویض بخشی از پوشش دیواره های 
کوره آنیلینگ برای نخســتین بار، تعمیرات اساسی اگزوز مشعل های کوره و عایق کاری آن، 
سرویس فن ها، سرویس و شست وشوی واحد تصفیه خانه، انجام تنظیمات ولوهای کنترلی واحد 
نیتروژن، تعمیر جرثقیل های انبار کلاف، شست وشوی واحد کرومات و سایر اقدامات موردنیاز 
خط تولید.فتاحی در پایان از حمایت های بی دریغ مدیریت ارشد کارخانه، همکاران دفاتر فنی 
تعمیرات و تولید، خرید و تدارکات و سایر واحدهایی که در تحقق این مهم ایفای نقش کردند 

تشکر و قدردانی نمود.

خسارت ناچیز مگس مدیترانه به مرکبات مازندران
 رزاقی، مدیــر باغبانی جهاد کشــاورزی 
مازندران با اشاره به سلامت مرکبات استان 
از نظر کیفی گفت: خسارت مگس مدیترانه به 

مرکبات بسیار ناچیز است.
حسن رزاقی در گفتگو با بازار با تاکید بر رعایت عملیات 
بهباغی برای انبارداری و ذخیره سازی میوه های مرکبات 
اظهار داشت: باغداران برای ذخیره سازی مرکبات باید 
ضمن توجه به عملیات بهباغی، میوه های دامنه و پایین 

درخت را برای تازه خوری برداشت کنند. وی با تاکید بر رعایت اصول فنی برداشت اظهار داشت: 
جعبه های انبارداری مرکبات باید نو باشد و در صورت استفاده از جعبه های دست دوم، آن را 
به خوبی شستشو دهند.وی از باغداران خواست تا از عملیات مکانیکی کمتری در برداشت میوه 
بهره گیری کنند و افزود: میوه های ریخته شده در کف باغ نباید برای ذخیره سازی استفاده شود.
رزاقی بر لزوم استانداردسازی انبارهای میوه تاکید کرد و گفت: همچنین رطوبت انبار باید مناسب 

بین ۸0 تا ۸۸ درصد و دمای انبار نیز بین چهار تا پنج درجه باشد.
مدیرباغبانی جهاد کشاورزی مازندران با اظهار این که مگس میوه روی امسال آسیب کمتری به 
پرتقال وارد کرده است، گفت: میوه استان سالم بوده و مشکلی برای ذخیره سازی و صادرات وجود 
ندارد.وی در عین حال بر جداسازی میوه های دارای خراش و پوسیدگی تاکید کرد و از باغداران 

خواست تا در عرضه مرکبات به بازار تعجیل نداشته باشند و مدیریت کنند.
بیش از 2.۸ میلیون تن مرکبات در مازندران تولید و روانه می شود.

اخبار کوتاه  شهرستان

در  نقدینگی وعدم توسعه  اصفهان_راعی:کمبود 
حوزه زغالســنگ باعث شد تا مسیر ورود شرکت 
های خصوصی به این حوزه تســهیل شود و حالا 
ایمیدرو بر اهمیت بهره برداری از این ذخایر توسط 
شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات تاکید 

کند.
با واگذاری معدن گلندرود به »ومعادن« می توان توسعه در حوزه 

زغالسنگ و تامین نیاز واحدها را متصور شد.
ایران دارای ذخایر بسیاری از زغالسنگ است که بهره برداری 
از آنها علاوه بر تامین نیاز داخلی می تواند در ارز آوری هم نقش 
آفرین باشد. اما در سال های گذشته عدم سرمایه گذاری کافی 
در معادن زغالسنگ باعث شد تا معادن این حوزه در شرایطی 
یکنواخت قرار گرفته و حرکت چندانی در مسیر توسعه نداشته 
باشند. این موضوع توانست بر میزان واردات زغالسنگ مجموعه 
ای همچــون ذوب آهــن اصفهان به عنوان فولادســازی با 

تکنولوژی کوره بلند نیز اثر گذار باشد و سوددهی این مجموعه را 
تحت تاثیر قرار دهد. از سویی دیگر با ورود واحد کوره بلند میدکو 
نیز، نیاز ســالانه به زغالسنگ با افزایش همراه شد که خود بر 
اهمیت توسعه هرچه بیشتر این معادن اضافه می کرد.اما شاید 
اصلی ترین موضوعی که توانست همچون مانع در مسیر توسعه 
معادن زغالسنگ عمل کند، موضوع قیمت گذاری بود که این 
توان را از معادن ســلب کرد. در واقع فعالان حوزه سنگ آهن 
معتقد هستند در صورتی که حمایت های لازم از این حوزه انجام 
شود میزان واردات زغالسنگ به کمترین حد خود می رسد آن 
هم به جهت استفاده از کیفیت بالاتر.در حالی که میدکو نیز واحد 
فولادسازی خود را با تکنولوژی کوره بلند وارد مدار تولید کرد، 
بدون شک میزان تقاضا در بازار این ماده معدنی با افزایش همراه 
شد که دیگر توسعه و افزایش تولید زغالسنگ را به یک ضرورت 
تبدیل کرد، اما این موضوع همانطور که اشاره شد نیازمند سرمایه 
گذاری و اســتفاده از تکنولوژی بود. در چنین شرایطی بخش 

خصوصی توانمند می تواند با ورود به حوزه این کار را محقق کند. 
شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات نیز در راستای تغییر 
رویکردی که در جموعه خود ایجاد کرد، ورود به حوزه زغالسنگ 
را هم در دستور کار قرار داد. در واقع این مجموعه با مطالعه بازار 
کامودیتی ها تصمیم گرفت تا به این بخش نیز وارد و سرمایه 

گذاری را انجام دهد.
از ســویی دیگر ورود این مجموعه به حوزه اکتشــافات می 
توانست به بهره برداری هرچه بیشتر از ذخیر زغال بینجامد و 
خوراک مورد نیاز واحدهای مصرفی را تامین کند. این موضوع 
باعث شد تا »ومعادن« و شرکت زیرمجوعه آن یعنی تجلی برنده 

مزایده معدن زغالسنگ گلندرود شود.
اجرای عملیات طراحی، تجهیز و آماده سازی معدن، استخراج 
و فروش زغال سنگ به ظرفیت تولید سالانه ۵0 هزار تن زغال 
سنگ خام در معدن گلندرود در آبان ماه سال گذشته به ومعادن 
سپرده شد. این موضوع نشان می دهد دولت اهمیت بهره برداری 

از ذخایر زغالسنگ را به خوبی درک کرده و در این مسیر از بخش 
خصوصی کمک گرفته است.

این قرارداد شامل یک سال اکتشاف تکمیلی، طراحی و آماده 
سازی و تجهیز و ۱0 سال دوره بهره برداری است. تناژ حداقلی 
قابل قبول برای سرمایه گذار و راهبر در سال دوم قرارداد ۱۵هزار 
تن است و طبق برنامه ریزی انجام شده از سال چهارم قرارداد 
می بایست به تولید ۵0 هزار تن زغال سنگ برسد. این موضوع 
نشان می دهد میزان بهره برداری از الزاماتی است که ومعادن 
عهده دار آن شــده و حالا تلاش می کند تا در زمان مشخص 

شده در این قرارداد کار را جلو ببرد.

ایمیــدرو نیز در دیــدار اخیر خود با مدیــران ومعادن به این 
موضوع تاکید داشته و می توان پیش بینی کرد »ومعادن« در 
حوزه زغالسنگ هم با تعریف سرمایه گذاری مشخص کار را 
به خوبی دست می گیرد.از سویی دیگر تاکید بر برگزاری جلسات 
با ایمپاسکو می تواند در برگیرنده دو نکته مهم باشد، اول آنکه 
ایمپاسکو با دقت روند اجرای این قرار داد را بررسی می کند حالا 
پس از یکســال از گذشت آن به دنبال گزارش کار کارشناسی 
است. اما نکته دوم می تواند مربوط به همکاری های جدید با 
ومعادن باشد تا از ظرفیت های این شرکت در راستای توسعه 

بخش معدن استفاده شود.

 خطوط تولیدی 
کوره بلند چشم انتظار ومعادن

صالح آبادی، رئیــس کل بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران از راه اندازی ریال دیجیتال خبر 
داد و گفت: موضوع ریال دیجیتال در مرحله پیش 

آزمایشی است.
به گزارش بازار به نقل از خانه ملت، علی صالح آبادی رئیس 
کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، درباره وضعیت رمز 
ارز ملی گفت: ریال دیجیتال راه اندازی شده و در مرحله پیش 
آزمایشی است.رئیس کل بانک مرکزی در خصوص بانک های 
عامل بحث ریال دیجیتال گفت: فعلا بانک های ملی و ملت 
به عنوان بانکهای عامل بحث ریال دیجیتال انتخاب شده اند و 

دو فروشگاه نیز امور این موضوع را انجام می دهند و بعد از طی 
شدن مرحله پیش آزمایشی وارد مرحله آزمایشی می شویم.
صالح آبادی درباره اینکــه چه زمانی مردم می توانند از ریال 
دیجیتال استفاده کنند؟، گفت:استفاده از ریال دیجیتال به شکل 

عمومی بعد از مرحله آزمایشی خواهد بود.
وی در پاسخ به سئوال خبرنگار خبرگزاری خانه ملت مبنی 
بــر اینکه آیا بحث های کلان و بین المللی برای بحث ریال 
دیجیتال مدنظر بانک مرکزی اســت؟ گفت: سپیدنامه این 
موضوع در سایت بانک مرکزی منتشر شده که بیانگر شرایط 

اوراق، آینده و مباحث فنی موضوع است.

مدیر عامل صندوق ملی مســکن گفت: بانک هایی که از پرداخت تسهیلات 
نهضت ملی مسکن خودداری کنند، ۶0 هزار میلیارد تومان جریمه می شوند.

رهنما مدیر عامل صندوق ملی مسکن گفت: بر اساس قانون جهش تولید مسکن بانک ها باید 
در ســال جاری ۳۶0 هزار میلیارد تومان تسهیلات مسکن بپردازند، در غیر این صورت جریمه 
می شوند.وی گفت: اگر بانک ها تا پایان سال به تکلیف خود عمل نکنند، بیست درصد جریمه 

مالیاتی می شوند و این جریمه ها به صندوق ملی مسکن واریز می شود.
مدیر عامل صندوق ملی مسکن گفت: تاکنون کمتر از پنجاه هزار میلیارد تومان تسهیلات در 

بخش مسکن پرداخت شده و بانک مسکن بیشترین همکاری را داشته است.
رهنما گفت: اگر از ۳۶0 هزار میلیارد تومان تسهیلات تکلیف شده در بخش مسکن، سیصد 
هزار میلیارد تومان آن پرداخت نشود، بیست درصد آن به عنوان جریمه مالیاتی از بانک ها اخذ 

و به صندوق ملی مسکن واریز می شود.در ماده چهار قانون جهش تولید مسکن آمده: بانک ها 
و مؤسسات اعتباری غیربانکی مکلفند حداقل بیست درصد از تسهیلات پرداختی نظام بانکی در 
هر سال را با نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار به بخش مسکن اختصاص دهند، به صورتی 
که در سال اول اجرای قانون از حداقل سه میلیون و ششصد هزار میلیارد ریال تسهیلات برای 
واحدهای موضوع این قانون کمتر نباشد و برای سال های آینده نیز حداقل منابع تسهیلاتی مذکور 

با افزایش درصد صدرالذکر مطابق با نرخ تورم سالانه افزایش یابد.
در تبصره پنج ماده چهار، سازمان امور مالیاتی کشور موظف شده در صورت عدم همکاری بانک 
ها، مالیاتی برابر بیست درصد تعهد انجام نشده را از بانکها و مؤسسات اعتباری مستنکف، أخذ و به 
خزانه داری کل کشور واریز نماید؛ این مبلغ صد درصد تخصیص یافته تلقی و به حساب صندوق 

ملی مسکن واریز می شود.

رئیس کل بانک مرکزی: مدیر عامل صندوق ملی مسکن:

پای ریال دیجیتال به اقتصاد باز می شود جریمه نقدی سنگین برای بانک ها
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